

Vážení uživatelé,

program PC-JUC/DEV ve **verzi 11.2** Vám umožní plnohodnotně pracovat na daňové i mzdové evidenci v roce 2025. Všechny sazebníky pro práci s programem jsou nastaveny na aktuálně platné hodnoty. Dnem uzávěrky aktualizace programu na verzi 11.2, tj. dnem, ke kterému jsou respektovány legislativní změny, byl 1.1.2025.

Program ve verzi 11.2 přináší především následující změny a rozšíření funkcí:

- V modulu DOKUMENTACE, v submodulu „Právní předpisy“, jsou **aktualizovány a rozšířeny citace právních norem**. Všechny citované právní předpisy jsou aktualizované na znění platné k 1.1.2025. Aktuálně je uvedeno 37 právních předpisů. Z toho 2 zákony a 15 nařízení vlády, vyhlášek ministerstev a sdělení ministerstev je uvedeno v úplném znění. Z 20 dalších zákonů je citováno celkem 111 paragrafů.
- **Všechny vzorové i pracovní sazebníky nezbytné pro vedení daňové a mzdové evidence v roce 2025 jsou automaticky aktualizovány**. Obsahují sazby platné k 1.1.2025. Po volbě funkce „Legislativa“, kterou obsahují programy na aktualizaci sazebníků, se zobrazí aktuální znění relevantních právních předpisů nebo jejich částí.
- Program obsahuje nový vzorový a pracovní sazebník „**Sleva na sociálním pojistném u pracujících důchodců**“.
- S osobním listem zaměstnance je spojena nová individuální tabulka „**Sleva na sociálním pojistném u pracujícího důchodce**“. Udrží informace, ve kterých měsících roku uplatňuje zaměstnanec, který je poživatелеm starobního důchodu, nárok na slevu na sociálním pojistném. Za tyto měsíce zaměstnavatel srazí danému zaměstnanci sociální pojistné snížené o slevu. Opatření se poprvé uplatní při měsíčním vyúčtování mezd za 01.2025, tj. v 02.2025.
- Je aktualizován program „**Srážky a odvody z mezd**“ v části týkající se odvodů sociálního pojistného. Nejvýznamnější změny se týkají **Přehledu o výši pojistného**. Nový formulář respektuje změny ve výpočtu sociálního pojistného za zaměstnance i zaměstnavatele (slevy na sociálním pojistném u pracujících důchodců).
- V submodulu „Výpočty“ je aktualizováno celkem **7 kalkulátorů**. Nově jsou určeny i k výpočtu náhrady mzdy při pracovní neschopnosti a nemocenského, ošetřovného, peněžité pomoci v mateřství a otcovské u zaměstnanců a k výpočtu nemocenského, peněžité pomoci v mateřství a otcovské u OSVČ v roce 2025. Kalkulátory na výpočet náhrady mzdy při pracovní neschopnosti a nemocenského, ošetřovného a peněžité pomoci v mateřství jsou automaticky aktivovány v případě potřeby při vystavování měsíčních vyúčtování (časové i úkolové) mzdy.
- V submodulu „Výpočty“ je aktualizován program „**Výpočet důchodového věku**“. Více v bodě 4 tohoto bulletinu.
- V submodulu „Výpočty“ je aktualizován program „**Exekuční srážky ze mzdy**“.

Při prvním spuštění programu ve verzi 11.2 dojde k následujícím jednorázovým akcím:

- **Vzorové sazebníky budou rozšířeny o rok 2025**. Všechny změny sazeb budou automaticky zohledněny v příslušných sazebnících. Aktualizováno bude celkem 28 vzorových sazebníků. U 18 z nich dochází ke změně sazeb (v následujícím výčtu jsou zvýrazněny): Minimální vstupní ceny HNIM, Roční odpisové sazby, Třídění hmotného majetku do odpisových skupin, **Fond pracovní doby**, **Minimální mzda**, **Životní minimum jednotlivce**, **Sazby záloh na daň z příjmů ze závislé činnosti**, Sleva na dani a daňové zvýhodnění, Měsíční sleva na dani a daňové zvýhodnění, Roční sleva na dani, Limity daňového bonusu, **Zvláštní sazba daně u příjmů ze závislé činnosti**, **Sazby zdravotního a sociálního pojistného zaměstnanců**, **Snížení vyměřovacího základu zdravotního pojistného za zaměstnance**, **Sazby cestovních náhrad**, **Sazby stravného v cizí měně**, **Průměrné ceny pohonných hmot**, **Sazby záloh na daň z příjmů**, **Sazby daně z příjmů**, **Všeobecný vyměřovací základ**, **Sazby zdravotního a sociálního pojistného OSVČ**, **Pravidelně vyplácený důchod**, **Odčitatelné položky od základu daně z příjmů**, **Slevy na dani z příjmů**, **Paušální výdaje u příjmů z podnikání**, **Paušální výdaje u příjmů z pronájmu**, **Daňově optimální hodnota stravenky**, **Paušální daň**, **Povinnosti podnikatele**, **Státní svátky**, **ostatní svátky**, **významné dny**.
- **Pracovní sazebníky včetně souboru „Sazby zák. poj. odpovědnosti org. za škodu“ budou rozšířeny o rok 2025**.
- Bude založen nový vzorový a pracovní sazebník „**Sleva na soc. pojistném u pracujících důchodců**“. Od roku 2025 bude využíván v submodulu „Mzdová evidence“, od roku 2026 i v submodulu „Daň z příjmů a pojistné“.
- **Budou aktualizovány pracovní číselníky pro modul DANĚ**. Časově závislé číselníky Uzávěrkové úpravy příjmů, Uzávěrkové úpravy výdajů, Položky upravující základ daně, Příjmy ze závislé činnosti a funkčních požitků, Příjmy z pronájmu a Ostatní příjmy budou rozšířeny o rok 2025.

- Bude automatizovaně vytvořen **Kalendář povinností podnikatele** na rok 2025.
- Bude aktualizována **on-line dokumentace** v oblasti právních předpisů.
- Bude aktualizován **Rejstřík bulletinů**. Novinky verze 11.2 budou k dispozici ve všech jeho funkcích.
- Bude provedena **aktualizace programové nabídky a uživatelských oprávnění**.
- V adresáři **C:\JUCFORM** budou vytvořeny podadresáře pro rok 2025. Adresáře mají mnemotechnické názvy. Slouží jako úložiště XML souborů generovaných programem PC-JUC/DEV, XML souborů vznikajících při vyplňování interaktivních tiskopisů a PDF souborů vznikajících při tisku vyplněných interaktivních tiskopisů.

1. ZMĚNY SAZEB V ROCE 2025

- **Minimální mzda** se zvyšuje od 1.1.2025 na **20 800 Kč**.
- Zaměstnanci vzniká **nárok na vyplacení měsíčního daňového bonusu** při dosažení zdanitelné mzdy nejméně **10 400 Kč**. Fyzické osobě vznikne **nárok na vyplacení daňového bonusu za rok 2025**, dosáhne-li zdanitelných příjmů (dle § 6 a/nebo dle § 7 zákona o daních z příjmů) nejméně ve výši **124 800 Kč**.
- Pro rok 2023 je stanoven **všeobecný vyměřovací základ** (43 682 Kč) i **přepočítací koeficient** pro jeho úpravu (1,0658). V důsledku toho se zvyšuje pro rok 2025 **průměrná hrubá mzda** v národním hospodářství na částku **46 557 Kč**, **rozhodný příjem pro účast zaměstnance na nemocenském pojištění** se zvyšuje na **4 500 Kč** a **rozhodná částka pro účast OSVČ vedlejší na důchodovém pojištění** se zvyšuje na částku **111 736 Kč**.
- **Maximální roční vyměřovací základ pro důchodové pojištění** se zvyšuje z částky 2 110 416 Kč platné pro rok 2024 na částku **2 234 736 Kč**.
- U OSVČ se sazba pojistného na zdravotní pojištění nemění, ale pojistné ano, neboť od 1.1.2025 se zvyšuje minimální měsíční vyměřovací základ na 23 278,50 Kč. **Minimální měsíční záloha na zdravotní pojištění OSVČ**, pro kterou je stanoven minimální vyměřovací základ, se zvyšuje z 2 968 Kč na **3 143 Kč**.
- **Měsíční vyměřovací základ pro platbu zdravotního pojistného státem** se zvyšuje na **15 749 Kč**. O tuto částku se snižuje vyměřovací základ pro výpočet zdravotního pojistného u zaměstnance, kterému byl přiznán invalidní důchod a který splňuje podmínku, že jeho zaměstnavatel zaměstnává více než 50 % osob se zdravotním postižením.
- **Měsíční pojistné na zdravotní pojištění u osob bez zdanitelných příjmů** v roce 2025 činí **2 808 Kč**.
- Sazby pojistného na důchodové pojištění se u OSVČ nemění, ale pojistné ano, neboť od 1.1.2025 se zvyšuje minimální měsíční vyměřovací základ u SVČ hlavní na 16 295 Kč a u SVČ vedlejší na 5 122 Kč. **Minimální měsíční záloha na důchodové pojištění OSVČ** se zvyšuje z 3 852 Kč na **4 759 Kč** u hlavní SVČ a z 1 413 Kč na **1 496 Kč** u vedlejší SVČ.
- Maximální měsíční vyměřovací základ nemocenského pojištění je definován jako 1/12 loňského maximálního ročního vyměřovacího základu pro důchodové pojištění. V roce 2025 činí 175 868 Kč. **Minimální měsíční pojistné na nemocenské pojištění OSVČ** se zvyšuje z 216 Kč na **243 Kč**, maximální měsíční pojistné na nemocenské pojištění OSVČ se zvyšuje na 4 749 Kč.
- Pro účely nemocenského pojištění se zvyšují všechny tři **redukční hranice** pro úpravu denního vyměřovacího základu za kalendářní den (**1 552 Kč, 2 328 Kč, 4 656 Kč**) a z nich odvozené redukční hranice pro úpravu průměrného hodinového výdělku (**271,60 Kč, 407,40 Kč, 814,80 Kč**).
- **Sazba daně z příjmů** fyzických osob činí 15 % pro část základu daně do **1 676 052 Kč** a 23 % pro část základu daně přesahující tento limit.
- **Sazba zálohy na daň z příjmů ze závislé činnosti** činí 15 % pro část základu daně do **139 671 Kč** a 23 % pro část základu daně přesahující tento limit.
- **Zvláštní sazba daně z příjmů ze závislé činnosti** se zvyšuje ze 4 000 Kč na **4 500 Kč**.
- **Mění se definice i výše maximální hrubé odměny za měsíc u DPP, která je ještě daněna „srážkovou daní“** (přesněji srážkou zvláštní sazbou daně z příjmů) za předpokladu, že zaměstnanec NEPODEPÍŠE „Prohlášení poplatníka daně z příjmů fyzických osob“. Zatímco v letech 2014-2024 částka nesměla přesahovat 10.000 Kč, v roce 2025 nesmí dosahovat 25 % průměrné mzdy (zaokrouhlené na celé pětisetkoruny dolů), tj. **11.500 Kč**.
- **Od daně z příjmů je osvobozen** pravidelně vyplácený **důchod** do výše **748 800 Kč**.
- Došlo ke **zvýšení paušální daně z příjmů v 1. pásmu**, tj. do 1 000 000 Kč. V tomto pásmu činí v roce 2025 měsíční paušál 8 716 Kč a roční paušál 104 592 Kč.
- Od 01.2025 existují již **3 sazby**, kterými se stanoví **výše odvodu sociálního pojistného za zaměstnance**. **Nově je zavedena sazba za zaměstnance, kteří vykonávají činnost v rizikovém zaměstnání**. V roce 2025 za ně zaměstnavatel odvádí sociální pojistné ve výši **26,8 %** vyměřovacího základu. Za zaměstnance, kteří vykonávají práce zdravotnického záchranáře nebo člena jednotky hasičského záchranného sboru, odvádí zaměstnavatel v roce 2025 sociální pojistné ve výši **28,8 %** vyměřovacího základu (o 1% více, než loni). Za ostatní zaměstnance odvádí zaměstnavatel sociální pojistné (stejně jako loni) ve výši **24,8 %** vyměřovacího základu.

- Je zavedena sazba **5 %**, kterou se od 02.2023 ze součtu vyměřovacích základů zaměstnanců počítá **sleva na odvodu sociálního pojistného za zaměstnance**. Zaměstnanci, na které lze uplatnit slevu, musí splňovat podmínky uvedené v § 7a zákona č. 589/1992 Sb., o pojistném na sociální zabezpečení. Např. jsou zaměstnání na zkrácený pracovní úvazek a současně jsou starší 55 let nebo naopak mladší 21 let apod. Tato sazba není obsažena v žádném sazebníku, její hodnota je přímo zakomponována do programu a platí i pro rok 2025.
- Mění se **sazby cestovních náhrad**, tj. tuzemského stravného (rostou), sazba základní náhrady za používání osobního silničního motorového vozidla (roste) a průměrné ceny pohonných hmot (u benzínu a nafty klesají, u elektrické energie se sazba nemění).
- Zvyšuje se **daňově optimální hodnota stravenky** z 211 Kč platných v roce 2024 na **225 Kč**. Podíl zaměstnavatele na daňově optimální stravnence je 123,75 Kč, podíl zaměstnance je 101,25 Kč.
- Maximální **stravenkový paušál** (peněžitý příspěvek, benefit, kterým může zaměstnavatel přispívat zaměstnanci na stravování a který není pro zaměstnance zdanitelným příjmem) se oproti roku 2024 zvyšuje z částky 116,20 Kč/směnu na částku **123,90 Kč/směnu**.
- Mění se **sazby stravného v cizí měně**. Změna se týká pracovních cest do 39 zemí světa.
- **Normativní náklady na bydlení** pro účely výpočtu exekučních srážek ze mzdy se zvyšují z částky 14.197 Kč na **14 680 Kč** měsíčně. Měsíční částka životního minima jednotlivce se nemění.

2. SLEVA NA SOCIÁLNÍM POJISTNÉM U PRACUJÍCÍCH DŮCHODCŮ

2.1. Sleva na sociálním pojistném u pracujících důchodců

(Modul ČÍSELNÍKY, submodul Vzorové sazebníky, nový program Sleva na soc. pojistném u pracujících důchodců)

(Modul ČÍSELNÍKY, submodul Pro mzdovou evidenci, nový program Sleva na soc. poj. u pracujících důchodců)

Nový sazebník „Sleva na sociálním pojistném u pracujících důchodců“ slouží k udržování informace, jaká je v jednotlivých letech (počínaje rokem 2025) platná výše slevy na sociálním pojistném, kterou mohou nárokovat pracující poživatelé starobního důchodu. Myslí se jimi jak zaměstnanci, tak OSVČ. Aktuálně platná výše slevy je **6,5 %** z vyměřovacího základu. Pracovní sazebník lze uživatelsky plně aktualizovat (vkládat do něj údaje, opravovat je a rušit). K dispozici je u něj také standardní funkce **F5 – Legislativa**. Doporučuji seznámit se jejím prostřednictvím s obsahem obou nových paragrafů (§ 7d a § 7e) zákona č. 589/1992 Sb., o pojistném na sociální zabezpečení.

2.2. Individuální tabulka Sleva na sociálním pojistném u pracujícího důchodce

(Modul ÚČETNÍ KNIHY, submodul Mzdová evidence, program Vystavení, oprava, rušení a tisk osobních listů)

Další nová tabulka individuálních údajů mzdové evidence (nabídne se jako čtvrtá v pořadí po volbě funkce F9 – Tabulky individuálních údajů) má označení **SLEVA NA SOC. POJ. U PRAC. DŮCHODCE**. Stejnomený program zajišťuje vytvoření a aktualizaci této tabulky, obsahující informace, ve kterých měsících roku zaměstnanec splňoval kritéria nezbytná pro to, aby si mohl u zaměstnavatele uplatnit slevu na sociálním pojistném dle § 7d a § 7e zákona č. 589/1992 Sb., o pojistném na sociální zabezpečení. Tabulka má podobu jednoúrovňového seznamu (od měsíce, do měsíce, sazba slevy v %).

Tabulku lze plně uživatelsky aktualizovat. K dispozici jsou funkce **Ins – Vložit, Ent – Opravit, Del – Zrušit, F3 – Loni, F7 – Vyprázdnit**. Při vyplňování položky „Sleva (%)“ lze sazbu předplnit údajem z příslušného pracovního sazebníku po volbě funkce **F2 – Nabídka ze sazebníku**.

2.3. Změna na měsíčním vyúčtování mzdy

(Modul ÚČETNÍ KNIHY, submodul Mzdová evidence, programy Měsíční vyúčtování časové/úkolové mzdy)

Na formuláři měsíčního vyúčtování mzdy je parametricky měněn název položky obsahující srážku sociálního pojistného. Do roku 2024 včetně se položka jmenuje „**Soc. pojistné**“. Od roku 2025 se jmenuje stejně, pokud zaměstnanec není v daném měsíci poživatelem starobního důchodu s nárokem na slevu na sociálním pojistném. Pokud zaměstnanec v daném měsíci je poživatelem starobního důchodu s nárokem na slevu na sociálním pojistném, název položky se změnil na „**SP (po slevě)**“. Na první pohled tak účtující (i před zahájením měsíčního vyúčtování) vidí, zda se jedná o pracujícího důchodce. Program se orientuje podle tabulky **SLEVA NA SOC. POJ. U PRAC. DŮCHODCE**.

Poznámka: Z důvodů nedostatku místa na formuláři není vidět výše sociálního pojistného před slevou a výše slevy na sociálním pojistném u zaměstnance, ale program tyto položky v databázi uchovává.

Zaměstnanci lze v případě potřeby vysvětlit, že (aktuálně) sociální pojistné před slevou činí 7,1 % z částky „Základ soc. poj.“ a sleva na pojistném činí 6,5 % z částky „Základ soc. poj.“. Ze mzdy je mu srážen rozdíl těchto položek (uvedený na formuláři). Např. u minimální mzdy 20 800 Kč činí sleva 1 352 Kč.

2.4. Přehled o výši pojistného v roce 2025

(Modul ÚČETNÍ KNIHY, submodul Mzdová evidence, program Srážky a odvody z mezd)

Po spuštění programu a zadání měsíce 01.2025 nebo vyššího se zobrazí obvyklý přehled srážek a odvodů z mezd. Při rozpisu řádku „sociální pojištění – hromadné platby“ se však zobrazí nové sloupce:

VZ prac.d. (vyměřovací základy zaměstnanců – pracujících starobních důchodců, kteří uplatňují u zaměstnavatele nárok na slevu na soc. pojistném), **Sleva p.d.** (sleva uplatňovaná pracujícím starobním důchodcem v Kč), **Z2** (počet zaměstnanců – pracujících starobních důchodců, kteří uplatňují u zaměstnavatele nárok na slevu na sociálním pojistném). V položce Z2 je u každého zaměstnance uvedena buď 0 (zaměstnanec – pracující starobní důchodce – v daném měsíci neuplatňuje slevu na sociálním pojistném) nebo 1 (zaměstnanec – pracující starobní důchodce – v daném měsíci uplatňuje slevu na sociálním pojistném).

Sumarizace nových položek za všechny zaměstnance jsou součástí nového tiskopisu „Přehled o výši pojistného“, platného od 01.2025. **Upravený formulář** se zobrazí po volbě funkce **F3 – SSZ**. Oficiálně má upravený tiskopis označení PVPOJ_2025 v 1.00 I/2025, ale OSSZ ho přijímají v papírové podobě jen ve výjimečných případech. Od 07.2020 je zaměstnavatel povinen odesílat „Přehled o výši pojistného“ v elektronické podobě.

Důležité upozornění:

ČSSZ na svém portálu teprve 10.1.2025 (!) zveřejnila upravenou strukturu datové věty pro PVPOJ pro rok 2025 a teprve poté (!) 21.1.2025 ukázku nového formuláře. Ke dni uzávěrky aktualizace programu PC-JUC/DEV na verzi 11.2, tj. k 31.1.2025, není možné elektronicky podat nový tiskopis. Věcně je to snad obhajitelné, ale není tak možné využít aparát elektronického podání tiskopisu k ověření správnosti datové věty v ekonomickém SW. Z tohoto důvodu je v programu pro rok 2025 pozastavena funkce F5 – Export dat. O webové adrese, na které bude možné provést elektronické podání nového tiskopisu PVPOJ pro rok 2025, budete informováni (mailem a na webových stránkách www.pcjucdev.cz). Bude-li dodržena konvence pojmenovávání webových podstránek z posledních let, lze očekávat, že elektronické podání nového tiskopisu PVPOJ se bude provádět na adrese: <https://eportal.cssz.cz/web/portál/-/tiskopisy/pvpoj-2025>. Současně předpokládám, že funkce F5 – Export dat bude obnovena v rámci nejbližší aktualizace programu PC-JUC/DEV, tj. v polovině března t.r.

3. ZVÝŠENÍ SOCIÁLNÍHO POJISTNÉHO ZA ZAMĚSTNANCE NA RIZIKOVÉM PRACOVÍŠTI

3.1. Zvýšení sazby důchodového pojištění u zaměstnavatele

(Modul ČÍSELNÍKY, submodul Vzorové sazebníky, program Sazby zdr. a sociálního pojistného zaměstnanců)

(Modul ČÍSELNÍKY, submodul Pro mzdovou evidenci, program Sazby zdr. a sociálního pojistného zaměstnanců)

Sazebník „Sazby zdravotního a sociálního pojistného zaměstnance“ obsahuje od roku 2025 **troje sazby** sociálního pojistného u zaměstnavatele. Sazby uvedené ve třetím (novém) sloupečku jsou určeny pro výpočet pojistného za zaměstnance, kteří vykonávají **činnost v rizikovém zaměstnání**. Sazby uvedené ve druhém sloupečku jsou určeny pro výpočet pojistného za zaměstnance – zdravotnické záchranáře nebo členy jednotky hasičského záchranného sboru. Sazby uvedené v prvním sloupečku jsou určeny pro výpočet pojistného za všechny ostatní zaměstnance. Sazby se liší jen ve složce „důchodové pojištění“. Sazba pojistného za zaměstnance, kteří vykonávají činnost v rizikovém zaměstnání, je vyšší, než sazba pojistného pro „ostatní“ zaměstnance. Nejvyšší je sazba za záchranáře. Více o vývoji sazeb ve funkci F5 – Legislativa, zák. č. 589/1992 Sb., o pojistném na sociální zabezpečení, § 7 – Sazby pojistného.

3.2. Individuální tabulka Zvýšení sociálního pojistného u zaměstnavatele

(Modul ÚČETNÍ KNIHY, submodul Mzdová evidence, program Vystavení, oprava, rušení a tisk osobních listů)

Tabulka individuálních údajů mzdové evidence (nabízí se jako druhá v pořadí po volbě funkce F9 – Tabulky individuálních údajů) s názvem ZVÝŠENÍ SOC. POJ. U ZAMĚSTNAVATELE slouží nejen k udržování informace, ve kterých měsících roku byl zaměstnanec zdravotnickým záchranářem nebo členem jednotky hasičského záchranného sboru, ale nově také, **kdy zaměstnanec vykonával činnost v rizikovém zaměstnání**.

Poznámka: Při vyplňování tabulky doporučuji využít u položky „Důvod“ kontextovou nápovědu. U zaměstnanců, kteří vykonávají činnost v rizikovém zaměstnání, musí důvod obsahovat fragment „riziko“.

3.3. Přehled o výši pojistného v roce 2025

(Modul ÚČETNÍ KNIHY, submodul Mzdová evidence, program Srážky a odvody z mezd)

Po spuštění programu a zadání měsíce 01.2025 nebo vyššího se zobrazí obvyklý přehled srážek a odvodů z mezd. Při rozpisu řádku „sociální pojištění – hromadné platby“ se však zobrazí 5 nových sloupců. Tři jsou popsány v bodě 2.4. tohoto bulletinu. Další dva jsou:

VZ riziko (vyměřovací základy zaměstnanců, kteří vykonávají činnost v rizikovém zaměstnání),

Odv. riziko (odvod zaměstnavatele za zaměstnance, kteří vykonávají činnost v rizikovém zaměstnání).

Tyto položky jsou součástí nového tiskopisu „Přehled o výši pojistného“, platného od 01.2025.

Upravený formulář se zobrazí po volbě funkce **F3 – SSZ**.

Program se orientuje podle tabulky ZVÝŠENÍ SOC. POJ. U ZAMĚSTNAVATELE.

4. ZMĚNA VÝPOČTU DŮCHODOVÉHO VĚKU

S účinností od 1.1.2025 vstoupila v platnost novela zákona č. 155/1995 Sb., o důchodovém pojištění, která změnila znění § 32 – Důchodový věk. **Novela zákona o důchodovém pojištění mimo jiné zvýšila maximální věk odchodu do důchodu na 67 let.** Důchodový věk je nově stanoven takto:

U pojištěnců narozených před rokem 1936 se nic nezměnilo.

U pojištěnců narozených v období let 1936 až 1973 se důchodový věk stanoví podle přílohy k tomuto zákonu.

U pojištěnců narozených v období let 1974 až 1988 se důchodový věk stanoví tak, že se k věku 65 let a 8 měsíců přičte takový počet kalendářních měsíců, který se stanoví jako rozdíl v počtu let mezi rokem narození pojištěnce a rokem 1973. U pojištěnců narozených po roce 1988 důchodový věk činí 67 let bez ohledu na pohlaví a počet dětí.

(Modul SLUŽBY, submodul Výpočty, program Výpočet důchodového věku)

Kalkulátor na výpočet důchodového věku je rozšířen o nabídku „dle zákona platného od 01.01.2025“. Funkce vypočítává datum odchodu do důchodu a důchodový věk pojištěnců v souladu s aktuálně platnou legislativou.

Do kalkulátorů počínaje rokem 2010 je dopracována funkce **F5 – Legislativa**, v rámci které je možné si nechat zobrazit v té době aktuální přehled dle příslušné přílohy zákona č. 155/1992 Sb., o důchodovém pojištění.

(Modul ÚČETNÍ KNIHY, submodul Mzdová evidence, program Vystavení, oprava, rušení a tisk osobních listů)

Na osobním listu zaměstnance se počínaje rokem 2025 naplňuje položka „Nárok na starobní důchod“ pomocí nového kalkulátoru důchodového věku, odpovídajícího legislativě platné od 1.1.2025. Doporučuji u osobních listů zaměstnanců pro rok 2025 zvolit režim **F6 – Oprava** a poté nechat položku „Nárok na starobní důchod“ přepočítat funkcí **F4 – Výpočet**. Důchodový věk se prodlouží u většiny zaměstnanců narozených po roce 1965.

5. AKTUALIZACE ONLINE DOKUMENTACE

(Modul DOKUMENTACE, submodul Právní předpisy)

- **V zákoně č. 586/1992 Sb., o daních z příjmů**, jsou aktualizovány § 6 – Příjmy ze závislé činnosti, § 15 – Nezdanitelná část základu daně, § 26 – (Odpisy hmotného majetku), § 35 – Sleva na dani, § 36 – Zvláštní sazba daně z příjmů.
- **V zákoně č. 589/1992 Sb., o pojistném na sociální zabezpečení** jsou aktualizovány § 5a – (Vyměřovací základ zaměstnavatele), § 7 – Sazby pojistného a nově jsou citovány § 7d a § 7e – (Sleva na pojistném zaměstnance, který je poživatelem starobního důchodu).
- **V zákoně č. 117/1995 Sb., o státní sociální podpoře**, je aktualizován § 26 – Normativní náklady na bydlení.
- **V zákoně č. 155/1995 Sb., o důchodovém pojištění**, je aktualizován § 32 – Důchodový věk.
- Je aktualizováno úplné znění **zákona č. 245/2000 Sb., o státních svátcích, o ostatních svátcích, o významných dnech a o dnech pracovního klidu**. Mezi významné dny přibyl 1. květen a 12. říjen.
- **V zákoně č. 187/2006 Sb., o nemocenském pojištění**, je aktualizován: § 7a – Pojištění zaměstnanců činných na základě dohody o provedení práce.

Submodul „Právní předpisy“ obsahuje úplné citace následujících nových právních předpisů:

- **Nařízení vlády č. 271/2024 Sb., o výši vyměřovacího základu pro pojistné na veřejné zdravotní pojištění hrazené státem** pro rok 2025.
- **Nařízení vlády č. 282/2024 Sb., o výši všeobecného vyměřovacího základu** za rok 2023, přepočítacího koeficientu pro úpravu všeobecného vyměřovacího základu za rok 2023, redukčních hranic pro stanovení výpočtového základu pro rok 2025 a základní výměry důchodu stanovené pro rok 2025 a o zvýšení důchodů v roce 2025.
- **Sdělení MPSV č. 286/2024 Sb., o vyhlášení minimální mzdy.**
- **Sdělení MPSV č. 307/2024 Sb., kterým se vyhláší pro účely nemocenského pojištění výše redukčních hranic** pro úpravu denního vyměřovacího základu platných v roce 2025.
- **Sdělení MPSV č. 308/2024 Sb., kterým se vyhláší zvýšení částky rozhodné pro účast zaměstnanců na nemocenském pojištění.**
- **Vyhláška MF č. 373/2024 Sb., o stanovení výše základních sazeb zahraničního stravného** pro rok 2025.
- **Vyhláška MPSV č. 475/2024 Sb., o změně sazby základní náhrady za používání silničních motorových vozidel a stravného a o stanovení průměrné ceny pohonných hmot** pro účely poskytování cestovních náhrad pro rok 2025.